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باف�ت  درهم تنيدگ�ي   
شهري و افزايش ترافيك 
س�بب ش�ده اس�ت تا مترو به عن�وان اولوي�ت اول 
ش�بكه حمل و نقل عمومي قرارگيرد؛ اين درحالي كه 
كارشناس�ان معتقدن�د بخ�ش زي�ادي از ترافيك و 
آلودگ�ي هواي كلانش�هرها با توس�عه مت�رو مرتفع 
مي ش�ود. مديرعامل مت�روي تهران با اع�لام اينكه 
حمايت از مترو از اولويت دولت خارج ش�ده اس�ت، 
گفت: با قلع و قمع پيش�نهادات كميس�يون عمران 
مجلس در حوزه حمل و نقل به ويژه مترو در كميسيون 
تلفيق بودجه 97، عملًا توسعه حمل و نقل پاك، ايمن 
و ارزان قيمت، به وضعيت بغرنج و پيچيده اي رسيده 
است؛ چراكه بودجه مد نظر دولت براي توسعه متروي 
كلانشهرها در سال 1397 به طور ميانگين، 50 درصد 
نسبت به سال جاري كاهش داشته است. براين اساس 
اصلي ترين ش�بكه حمل ونقل عمومي كلانشهرها در 
ايستگاه بودجه بايد حركت لاك پشتي در پيش بگيرد. 

  اما و اگرهاي توسعه مترو در سال 97
در حال حاضر مترو از دو س��و با كمب��ود بودجه و اعتبار 
مواجه است به گونه اي كه در بخش توسعه خطوط مترو 
با كمبود نقدينگ��ي و در بخش ارائه خدم��ات با كمبود 
واگن دس��ت و پنجه نرم مي كن��د. در اين خصوص علي 
امام، مدير عامل مترو با بيان اينكه مديران و كارشناسان 
مسائل شهري بارها تأكيد كرد ه اند كه مؤثرترين راهكار 
كاهش ترافيك و آلودگي هوا، توسعه حمل و نقل عمومي 
و به خصوص مترو اس��ت، گفت: متأس��فانه آنچه امروز 
شاهد هستيم آن است كه اين مهم كمتر مورد اهميت و 

حساسيت مسئولان كشوري قرار مي گيرد. 
وي اظهار ك��رد: نيم نگاهي به بودجه محقق ش��ده مترو 
در كلانش��هرها در س��ال جاري و همچنين پيشنهادات 
بودجه اي دولت و مجلس براي س��ال ۹۷ گواه آن است 
كه عملًا پروژه توسعه قطار ش��هري در كلانشهرها براي 

س��ال پيش رو با اما و اگرهاي فراواني همراه خواهد بود 
و بدون بازنگ��ري در لوايح مالي مربوطه، امكان توس��عه 
كمي و كيفي مترو با سرعتي كه نياز امروز است، فراهم 

نمي شود. 
وي تصريح ك��رد: در خص��وص اولويت مت��رو در بحث 
بودجه هاي دولتي، وضعيت بودج��ه اي متروي تهران را 
مثال مي زنم كه در س��ال جاري، كلًا 108ميليارد تومان 
براي كمك به ش��ركت مترو به تصويب رس��يده بود كه 
تا اين لحظه فق��ط 48 ميليارد آن )ح��دود 45 درصد( 
محقق ش��ده و نكته جالب اين اس��ت كه بودجه مد نظر 
دولت براي توس��عه متروي كلانش��هرها در سال 13۹۷ 
به طور ميانگين، 50 درصد نسبت به سال جاري كاهش 
را نش��ان مي دهد و اين امر يعني اينك��ه عملًا حمايت از 
حمل و نقل درون شهري از اولويت مسئولان دولتي خارج 

شده است. 
   حمل و نق�ل عمومي در ش�هر تهران مناس�ب 

نيست
ش��هردار تهران با بيان اينكه از نظر ظرفيت حمل ونقل 
عمومي در ش��هر تهران وضعيت مناسبي نداريم، گفت: 
يك��ي از مهم ترين ش��اخص هايي ك��ه براي محاس��به 
زيست پذيري يك شهر در نظر گرفته مي شود حمل ونقل 

عمومي است. 
محمدعلي نجف��ي با بي��ان اينك��ه ح��دود ۹ درصد از 
حمل و نقل مربوط ب��ه مترو و حدود 11 درصد توس��ط 
اتوبوس ها صورت مي گيرد، تأكي��د كرد: در مجموع ۲0 
درصد از س��فرهاي تهران توس��ط حمل و نق��ل عمومي 
صورت مي گيرد كه با احتساب تاكسيراني اين سهم زير 

50 درصد است. 
وي خاطرنش��ان كرد: مس��ئله ترافيك، آلودگ��ي هوا و 
حتي مس��ائل اجتماعي به مس��ائل مرتبط با حمل و نقل 
و جابه جايي ها در ش��هر برمي گردد؛ چراكه وقتي س��فر 
طولاني مي شود به تبع آن مس��ائل اجتماعي، عصبي و 

رواني ش��هر را آزار مي دهد و اين آزار به روح و روان شهر 
تسري پيدا مي كند. 

به گفته نجفي، بر اساس محاسبات صورت گرفته به ازاي 
هر سفر با مترو حدود 6 دهم ليتر صرفه جويي در بنزين 
صورت مي گيرد كه اين رقم برابر ۹/8 سنت صرفه جويي 

خواهد بود. 
ش��هردار تهران، س��قف اين توافق با وزارت نفت را يك 
ميليون و 400 هزار دلار عنوان و تصريح كرد: هم اكنون 
در مراحل نهايي تصميم براي مناقصه اي هس��تيم كه بر 
اساس آن قرار است 630 واگن قطار مترو خريداري شود. 
در حال حاضر برنده مناقصه و شريك خارجي مشخص 

شده و بايد قيمت نهايي تعيين شود. 
وي افزود: بنا ب��ود اين تصميم حداكثر ت��ا اواخر آذر ماه 
از طريق سازمان گس��ترش وزارت كش��ور و شهرداري 
نتيجه گيري ش��ود، اما به دلايل مختلف به تأخير افتاد. 
با اين وجود اميدواريم تا آخر بهمن ماه در آن زمينه هم 

نتيجه گيري شود. 
  ظرفيت متروي تهران بيش از ۲ برابر مي شود

ش��هردار تهران تأكيد كرد: در صورت تحقق هزار واگني 
كه 630 واگني كه به اين ترتيب كار س��اخت و واگذاري 
آنها آغاز خواهد ش��د، ظرفيت مترو در تهران بيش از ۲ 

برابر مي شود. 
وي با اشاره به زيرساخت هاي موجود در مترو از تكميل 
خطوط 6 و ۷ مترو در س��ال آينده خب��رداد و گفت: در 
صورتي كه سهم دولت در قبول 50 درصد ساخت مترو 
قطعي شود، مي توانيم يك خط جديد مترو را هم شروع 
كنيم؛ در اين صورت مي توانيم ظرفيت متروی تهران را 
طي چهار الي پنج س��ال آينده از ۲ ميليون سفر فعلي به 
6 تا ۷ ميليون سفر برسانيم كه در همه شئون اداره شهر 

تهران مؤثر خواهد بود. 
نجف��ي درب��اره وع��ده رئيس جمه��ور ب��راي حمايت 
از حمل و نقل عموم��ي در پايتخت عنوان ك��رد: درباره 

حمل و نقل عموم��ي چند تكليف براي دولت مش��خص 
شده است؛ از جمله آنكه براي توسعه مترو از نظر ساخت 
و ساز بايد 50 درصد منابع از س��وي دولت و 50 درصد 
از سوي ش��هرداري پرداخت شود؛ اين يك بخش مهمي 
است كه بايد در بودجه سال ۹۷ پيش بيني شود تا بتوانيم 

برنامه ريزي براي آغاز خط جديد را آغاز كنيم. 
وي پرداخت يارانه بليت مترو و اتوبوس را از ديگر وظايف 
دولت برشمرد و عنوان كرد: بر اساس قانون بايد يك سوم 
هزينه ها از سوي دولت، يك سوم از سوي شهرداري و يك 
سوم از سوي مردم تأمين شود اما در سال ۹6 هنوز سهم 

يك سوم دولت پرداخت نشده است. 
  تكميل خط 7 مترو امسال يا سال آينده 

ش��هردار تهران همچنين به برنامه هاي پي��ش رو براي 
توسعه خطوط مترو نيز اش��اره و تأكيد كرد: اميدواريم 
خط ۷ مترو تا پايان ارديبهش��ت ماه آم��اده بهره برداري 
شود. وي افزود: با وجود مش��كل بودجه به نوعي تلاش 
كرديم اين مسئله را به حداقل برسانيم و خط ۷ مترو تا 
پايان ارديبهشت ماه آماده  خواهد شد. علاوه بر اين خط 
6 مترو نيز به تدريج راه اندازي مي شود به نحوي كه بعضي 
ايستگاه ها حداكثر تا پايان شهريورماه مورد بهره برداري 
قرار مي گيرد و ساير ايستگاه هاي خط 6 نيز اميدواريم كه 

تا پايان سال ۹۷ آماده شوند. 
  نامه براي تأمين واگن هاي مترو

كمبود واگن در شبكه متروي پايتخت ميزان جابه جايي 
مسافران را با مش��كلات عديده ای مواجه كرده است؛ در 
اين زمينه رئيس شوراي ش��هر تهران گفت: نامه اي كه 
براي دي��دار با مع��اون اول رئيس جمهور نوش��ته ايم در 

خصوص تأمين واگن هاي مترو است. 
محسن هاش��مي در خصوص نامه اي كه اخيراً به معاون 
اول رئيس جمهور با موضوع اعتب��ارات دولتي در لايحه 
بودجه ۹۷ نوشته، گفته است: اين نامه مربوط به لايحه 
بودجه و حمايت هاي دولت��ي از حمل و نقل عمومي نبود 

بلكه در حوزه تأمين واگن هاي مترو است. 
  اختصاص ۲ ميليارد دلار براي توسعه مترو 

 اس��تاندار تهران گفت: اختصاص ۲ ميلي��ارد دلار براي 
توس��عه مترو در كلانشهرها كه از س��وي دولت مصوب 

شده است.
محمدحسين مقيمي اس��تاندار تهران با اشاره به حضور 
مديران و مس��ئولان اس��تان ب��راي افتت��اح پروژه ها در 
شهرس��تان هاي اس��تان تهران به مناس��بت دهه فجر 
گفت: اين طرح ها عمدتاً ش��امل پروژه ه��اي آبفا، طرح 
هادي روس��تايي و راه يا طرح هاي اقتصادي با مشاركت 

سرمايه گذاران مردمي است. 
اس��تاندار تهران ب��ا بيان اينك��ه بيش��تر آلودگي هواي 
استان تهران ناشي از خودروهاي فرس��وده، كارخانه ها 
و سيستم هاي گرمايش و س��رمايش است، تصريح كرد: 
بيشترين س��هم را خودروهاي فرس��وده دارند. استاندار 
تهران با اشاره به پيش بيني انجام شده در زمينه عمليات 
جايگزيني خودروهاي فرس��وده عنوان ك��رد: با اجراي 
اين طرح ۷0 درصد آلودگي هواي استان تهران كاهش 
مي يابد. مقيم��ي گفت: اختصاص ۲ ميلي��ارد دلار براي 
توس��عه مترو در كلانشهرها كه از س��وي دولت مصوب 
شده است، مي تواند در توسعه و بهبود حمل و نقل بسيار 

مؤثر باشد. 

گام برداشتن در زمينه شناسايي منابع ثابت درآمدي 
در شهرها نيازمند توجه به مديريت پسماند و كاهش 
توليد و تفكيك زباله از مبدأ اس�ت كه ب�ا اين اقدام 
مي ت�وان دهها ميلي�ارد توم�ان صرفه جوي�ي را در 
بح�ث جم�ع آوري و مديريت پس�ماندها به دس�ت 
آورد. اي�ن در حالي اس�ت كه بخش زي�ادي از طلاي 
كثي�ف پايتخت دفن ي�ا  بلااس�تفاده رها مي ش�ود. 
روزانه 8 هزار تن زباله در شهر تهران جمع آوري مي شود 
كه اين مق��دار در ماه هاي پاياني س��ال ب��ه 11هزار تن 
مي رسد و ش��هرداري بعضاً روزانه سه بار نسبت به خالي 

كردن مخازن زباله ها اقدام مي كند. 
در حقيقت بحث پسماند ساليان سال است كه متخصصان 
امر شهري آن را به چالش كشيده اند. تا كنون مديران شهر 
نتوانسته اند به تفكيك زباله از مبدأ مبادرت كنند و به طور 
هماهنگ از طلاي كثيف سود ببرند. اين در صورتي است 
كه باندهاي گس��ترده اي كودكان و افراد ديگر را به كار 
مي گمارند تا با تفكيك زباله به سود كلان برسند. با اين 
حال مديران ش��هري معتقدند براي تفكيك زباله تهران 
و اس��تفاده از آن به طرحي جامع و مطالعات گسترده اي 
نياز دارند و به همين تناسب نمي توان سال ۹۷ براي آن 
رديف بودجه كلان در نظر گرفت. در اين راس��تا محمود 
ميرلوحي، عضو شوراي ش��هر تهران ادعا كرد كه امسال 
بودجه پسماند بايد از 40 ميليارد تومان به 100 ميليارد 
افزايش يابد؛ امري كه با مخالفت كميسيون هاي مربوطه 

مواجه شد اما كار بدين جا ختم نشد. 
ميرلوحي ادعا كرد كساني كه با اين رقم! مخالفند به دنبال 
رانت هستند. پس از اين ادعاي عضو شوراي شهر تهران، 
رئيس كميسيون سلامت و محيط زيست در اعتراض به 

اين حرف گفت: پيشنهادهايي كه داده مي شود عملياتي 
نيست. كمپوس��ت ها به علت كيفيت پايين حتي توسط 
سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهرداري تهران و وزارت 
جهادكشاورزي كه مشتري اصلي آن هستند خريداري 

نمي شوند. 
زه��را صدراعظم ن��وري افزود: م��ن بيش از هر كس��ي 
فرياد زدم كه ش��هرداري در زمينه پس��ماند طرح جامع 
داشته باشد اما راه حل اين نيس��ت كه 40ميليارد ريال 

را ب��ه 100ميليارد ري��ال افزايش دهيم. ت��ا طرح جامع 
پسماند تدوين نشود مشكلات پابرجا خواهند ماند. بايد 

پيشنهادات دقيق تر و عملياتي تر ارائه شود. 
  درآمد 6 ميليارد شهرداري از پسماند ساختماني

رئيس شوراي اسلامي ش��هر تهران از افزايش 6ميليارد 
توماني درآمدهاي شهرداري تهران در حوزه پسماندهاي 
س��اختماني با رأي اكثريت اعضاي شوراي اسلامي شهر 
تهران خبر داد. محس��ن هاش��مي در تش��ريح جزئيات 

بررسي لايحه بودجه سال آينده شهرداري تهران گفت: 
در جلس��ه ش��ورا افزايش درآمدها در حوزه پسماند آن 
هم به مقدار بس��يار كمتر از پيشنهادات اوليه به تصويب 
رسيد به شكلي كه در حوزه پسماندهاي ساختماني كه 
پيشنهاد شهرداري در اين حوزه 18 ميليارد تومان بود با 
6ميليارد تومان افزايش به تصويب اعضاي شوراي اسلامي 
شهر تهران رسيد. براي ساماندهي اين حوزه تبصره اي را 
وضع كرده ايم كه مبلغي نزديك به هزار ميليارد تومان از 
اين حوزه پيش بيني شده كه بايد شهرداري تهران براي 

تحقق آن برنامه ريزي و آن را به شورا ارائه كند.
به واقع با اجراي صحيح و مستمر مديريت پسماند، اين 
امكان فراهم مي شود تا زباله ها به جاي اينكه روزانه توسط 
مأموران شهرداري جمع آوري شود به صورت يك روز در 
ميان جمع آوري گردد. البته اين مقوله نيازمند آموزش 
مداوم و مستمر به شهروندان و به خصوص خانواده هاست 

تا بتوانيم ميزان توليد زباله را كاهش دهيم. 

پسماند تهران به طرحي جامع نيازمند است

طلاي كثيف پايتخت دفن مي شود 

تصوير شهر در شبكه های مجازي
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تمام ساختمان ها ی با عمر بالای پايتخت از لحاظ ايمنی نيازمند پايش است

روزانه 8 ه�زار تن زباله در ش�هر تهران 
جم�ع آوري مي ش�ود كه اين مق�دار در 
ماه هاي پاياني سال به 11هزار تن مي رسد 
و شهرداري بعضاً روزانه سه بار نسبت به 
خالي كردن مخازن زباله ها اقدام مي كند

كمبود واگن در ش�بكه متروي پايتخت 
ميزان جابه جايي مسافران را با مشكلات 
عديده مواجه كرده است؛ در اين زمينه 
رئيس شوراي شهر تهران گفت: نامه اي 
كه براي ديدار با معاون اول رئيس جمهور 
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زندگي يك ميليون و ۴۰۰ هزار تهراني در بافت فرسوده
رئي�س كميس�يون بودج�ه ش�وراي اس�لامي ش�هر ته�ران ب�ا اش�اره 
ب�ه زندگ�ي ي�ك ميلي�ون و ۴00 ه�زار نف�ر در باف�ت فرس�وده ته�ران 
گف�ت: نوس�ازي باف�ت فرس�وده باي�د اولوي�ت مديري�ت مل�ي باش�د.

مجيد فراهاني با اشاره به اينكه وسعت بافت فرسوده در تهران به 3 هزار و ۲۷0 هكتار 
مي رس��د، گفت: تهران حدود ۹ ميليون نفر جمعيت دارد كه 15 درصد جمعيت آن، 

حدود يك ميليون و 400 هزار نفر، در بافت فرسوده زندگي مي كنند.  
وي با اشاره به اينكه سه شاخص بافت فرسوده ناپايداري، ريزدانگي و معابر تنگ و باريك 
است، تصريح كرد: در مخاطره آميز بودن بافت فرسوده تهران همين بس كه اگر زلزله 

كرمانشاه را در آن متصور شويم خسارت جاني ميليوني خواهد داشت. 
رئيس كميسيون بودجه شوراي اسلامي شهر تهران با تأكيد بر اينكه موضوع نوسازي 
بافت هاي فرسوده نه تنها بايد اولويت اصلي مديريت شهري، بلكه مديريت ملي باشد، 
تصريح كرد: دولت بايد با ارائه بسته هاي تشويقي بيشتر از قبيل وام هاي طولاني مدت 

كم بهره، سرمايه گذاران را براي ورود به اين بخش ترغيب كند. 
وي با اشاره به اينكه علاوه بر بافت فرسوده حدود 1۲ هزار هكتار بافت ناپايدار در تهران 
وجود دارد، عنوان كرد: بافت ناپايدار ويژگي ريزدانگي و معابر تنگ بافت فرسوده را ندارد 
اما شوراي اسلامي شهر تهران و شهرداري برنامه هايي جدي براي نوسازي اين بافت ها 
در نظر گرفته اند. فراهاني با اشاره به اينكه بسته هاي تشويقي پيش بيني شده از طرف 
شهرداري براي جذب سرمايه گذاران در اين حوزه كافي نيست، گفت: دولت نيز بايد با 

ارائه بسته هاي تشويقي بيشتر زمينه ورود سرمايه گذاران را به اين حوزه فراهم كند. 
وي با اشاره به بسته هاي تشويقي شهرداري تهران براي نوسازي بافت فرسوده افزود: 
ارائه يك طبقه اضافه در صورت تجميع واحدهاي همجوار و عدم اخذ عوارض از جمله 
موارد بسته هاي تشويقي ارائه شده از طرف شهرداري تهران است. از طرفي شهرداري 
براي گرفتن بسته هاي تشويقي بيشتر از قبيل وام و رايگان كردن انشعابات با دولت در 
حال رايزني است. فراهاني در خصوص بودجه سال ۹۷ نوسازي نيز گفت: پيشنهاداتي 
در اين خصوص ارائه شده است و در كميسيون تلفيق در حال بررسي بوده و ممكن است 

تغييراتي در مورد بودجه نوسازي بافت فرسوده اعمال شود.

راه اندازي 16 ايستگاه پايش فرونشست زمين در تهران 
بهره برداري بي رويه از منابع آب هاي زيرزميني به ويژه در مناطق جنوبي تهران، 
عامل اصلي تشديد پديده فرونشست زمين در پهنه تهران به شمار مي آيد.

رئيس سازمان نقش��ه برداري كش��ور در جريان بازديد از مركز فرماندهي و ستاد 
مديريت بحران شهر تهران با اعلام اين مطلب گفت: براي رصد ميزان فرونشست 
و روند تغييرات پوسته زمين، رفتار گسل ها و زمين لغزش در شهر تهران و اطراف 
آن به ايس��تگاه ها و تجهيزات مناس��ب براي پايش برخط )آنلاين( اين حركات و 
جمع آوري داده ها با هدف تحليل پديده هاي زمين شناسي در بازه زماني كوتاه مدت 

نياز داريم. 
مسعود شفيعي در ادامه از نهايي شدن اطلس فرونشست شهر تهران خبر داد و گفت: 
اين اطلس مبتني بر تصاوير ماهواره اي و مش��اهدات ميداني تهيه ش��ده و براساس 
نقشه هاي موقعيت مكاني، زيرساخت اطلاعات و داده هاي مربوطه براي شهر تهران را 
به صورت آنلاين تهيه مي كند. وي افزود گفت: اگر پروتكل مشتركي بين شهرداري 
تهران و سازمان نقشه برداري كشور ايجاد شود، داد و ستد داده ها و اطلاعات به صورت 
آنلاين و در لحضه امكان پذير خواهد بود. احمد صادقي، رئيس سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران نيز با تش��ريح اقدامات و عملكرد شهردار تهران در حوزه 
مديريت بحران گفت: موضوع فرونشس��ت زمين در تهران، ناشي از تغييرات سطح 
آب هاي زيرزميني، در كارگروه ويژه اي با حضور سازمان ها و نهادهاي مسئول مورد 
بررسي قرار گرفت و يكي از مصوبات اين كارگروه تأسيس 16 ايستگاه پايش و رصد 
ويژه اين پديده در پهنه تهران به خصوص مراكز مستعد است كه پس از طي مراحل 

قانوني و تأمين اعتبارات از سوي دولت اجرايي خواهد شد. 
وي گفت: تأمين تجهيزات پايشي براي رصد مستمر حركات پوسته زمين از جمله 
فرونشست، حركت گسل ها و شناخت پيش نشانگرها ضروري است و هرگونه اقدامات 

پيشگيرانه و مقابله نياز به شناخت كامل و دريافت اطلاعات در اين زمينه دارد. 
جانشين شهردار در ش��وراي هماهنگي مديريت بحران تأكيد كرد كه شهرداري 
تهران آمادگي دارد تا با سازمان نقشه برداري و سازمان زمين شناسي براي شناخت 

هرچه بيشتر پديده هاي زمين شناسي همكاري نمايد. 


